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V p r o i z v o d n j i  o b u t v e  s m o  d o  k o n c a  j u n i j a  1975 proizvedl i  
602J65 p a r o v  razne  o b u t v e  i n  s t e m  presegl i  pol letni  p l a n  za 
8,6 % .  Polletni  f i n a n č n i  p l a n  s m o  k l j u b  v e č j i  p r o i z v o d n j i  reali
ziral i  l e  v v i š in i  93,4 °/o oz i roma  j e  v r e d n o s t  p r o i z v o d n j e  znaša
la 113 m i l i j o n o v  d i n  (novili'/. 

Ker s e  n a š a  proizvodnja  
deli n a  d v e  proizvodni sezo
ni, to j e  n a  pomladansko-let-
n o  in jesensko-zimsko in ve
mo, d a  v p r v e m  pol let ju  pro
i z v a j a m o  predvsem letno 
obutev  za  domače tržišče, ka
k o r  tudi  za  izvoz in j e  osnov
ni material  m a n j  pomembna 
postavka,  kot  pr i  z imski  
obutvi,  zato  j e  tudi  vrednost  
letne obutve  p o  lastni  ceni v 
p r i m e r j a v i  s številom proiz
vedenih parov  m a n j š a  kot  v 
drugem pol let ju,  k o  delamo 
s k o r a j  izkl jučno z imsko obu
tev za domače in t u j e  trži
šče. 

Ce p r i m e r j a m o  planirane 
količine p o  posameznih vr
s tah  obutve  s m o  dosegli  naj
s labše  rezultate v proizvod
n j i  težke obutve  (smučarski  
čevl j i)  in t o  predvsem zaradi 
nezadostnih naročil tovrstne 
obutve.  Na t a  račun s e  j e  se
veda  povečala proizvodnja  
lahke obutve,  t a k o  d a  j e  
p lan  proizvodnje  lahke obu
tve  presežen k a r  za  42 %.  

O b  p r i m e r j a n j u  rezultatov 
le tošnjega  p r v e g a  pol le t ja  z 
istim o b d o b j e m  v letu 1974, 
lahko ugotovimo: proizvod
n j a  o b u t v e  j e  količinsko po
ras la  za  17,5%, vrednostno 
p a  za  33,9 %.  Po posameznih 
skupinah obutve  j e  pr imer ja
v a  nas lednja;  s m u č a r s k a  obu
tev j e  količinsko poras la  za 
0,1 % ,  vrednostno p a  za 
8,8%, navadna obutev  j e  ko
ličinsko poras la  za 2 2 % ,  
vrednostno p a  za  40 %, proiz
v o d n j a  sandal  j e  količinsko 
poras la  Za 15,9 "/o, vrednostno 
za  40 %.  

Iz teh podatkov j e  razvid
no, d a  odstotek vrednosti  
proizvodnje  r a s t e  precej  hi
t re je ,  kot  fizični poras t  pro
izvodnje,  t o  p a  j e  pogojeno s 
s troški ,  ki  nezadržno nara
š č a j o ,  v k l j u č u j o č  cene osnov
nih materialov, osebnih do
hodkov, predvsem p a  d a j a t e v  
in ostalih obremenitev,  k i  j i h  
moramo o d v a j a t i  družbi  in 
j i h  seveda m o r a  vsebovati  
tudi  ka lkulac i ja  posameznega 
art ikla.  

Vidimo, d a  s m o  bili pr i  
proizvodnj i  o b u t v e  v letoš
n j e m  p r v e m  pol le t ju  mnogo 

•^uspešnejši, k o t  v i s tem ob
d o b j u  lanskega leta, k i  seve
d a  n e  b i  smelo  nikakor  slu
žiti k o t  osnova z a  pr imer ja
v o  podatkov,  t a k o  p o  količini 

proizvedenih parov,  š e  poseb
n o  p a  glede na kvaliteto. V s a  
domača naročila s m o  letos 
pravočasno izdelali, o b u t e v  
j c  b i la  TOZD p r o d a j a  pravo
časno na razpolago in s tem 
s m o  gotovo prispevali  s v o j  
delež, d a  j e  bila tudi  proda
j a  obutve  v sezoni pomlad-
pole t j e  d o k a j  zadovol j iva.  

Izvozno obutev  s m o  izdelo
vali  p o  končani sezoni po-
mlad-poletje za domače trži
š č e  in razen n e k a j  pomemb
n e j š i h  težav zaradi materialov 
in pr iprave  dela  s o  bili re
zultati  razmeroma dobri,  iz
met  obutve  j e  ostal  v o k v i r u  
dopustnih m e j a .  K r a t k o  re

čeno, proizvodnja  exportne 
obutve  j e  tekla mnogo bol j
še, kot leto popre j ,  na pri
bližno enako zahtevnih artik
lih. 

Proizvodnja plast ike  s e  ne  
o d v i j a  p o  načrtu in t o  pred
vsem zaradi  izpada, oziroma 
z m a n j š a n j a  naročil smučar
s k e  obutve, vendar  j e  p o  fi
zičnem obsegu proizvodnje  
polletni plan presežen za 
42 %, p o  vrednosti  p a  za  5 %.  

Nabrizgali s m o  vel iko m a n j  
ša l  Za smučarske  čevl je ,  k a r  
bi  vrednostno preds tav l ja lo  
več j i  znesek, na drugi  s trani  
p a  s m o  seveda povečali pro
izvodnjo m a n j š i h  sestavnih 
delov za obutev, predvsem 
p a  poliuretanskih podplatov. 

V proizvodnji  p las t ike  b i  
glede na tržne zahteve lahko 
proizvedli prece j  več, vendar  
s m o  t u  p r o s t o r s k o  omejeni .  

istočasno Pa n a m  p r i m a n j k u 
j e  t u d i  de lovne  sile. 

Naša že l j a  bi  v sekakor  mo
rala  biti, d a  b i  proizvodnja  
v d r u g e m  pol le t ju  dosegala 
v s a j  enakovredne rezultate, 
kot j i h  j c  v I. pol let ju,  ven
d a r  v položaju,  v katerem 
trenutno smo, t o  j e  pred
v s e m  zaradi  p o m a n j k a n j a  
osnovnih materialov, s kate
rimi s m o  vezani na uvoz, s o  
izgledi mnogo s labš i .  

2 c  v mesecu j u n i j u  s m o  
imeli n e k a j  zas to jev  zaradi 
p o m a n j k a n j a  uvoznih mate
rialov, le te  pa lahko  pričaku
j e m o  š e  v n e k a j  naslednj ih  
mesecih. T o  b o  vsekakor  
lahko bistveno spremenilo v 
n a p r e j  pričakovane rezultate 
proizvodnje,  predvsem p a  iz
p o l n j e v a n j e  dobavnih rokov 
za izvozno obutev.  

A n t o n  KLEMENCIC 

Težak položaj Alpine 
pri proizvodnji za izvoz 
Letos s m o  načrtoval i  p o v e č a n j e  Izvoza za 7 "o, n a  
konver t ib i lno  p o d r o č j e  za 6 % .  Do k o n c a  m a j a  s m o  
izvozi l i  z a  15 °/o več  k o t  lani .  Ce n e  b o m o  m o g i i  
t a k o j  uvozi t i  p repotrebn ih  materialov,  b o  pade l  t u d i  
izvoz. Zato s m o  ž e  posredoval i  n a  p r i s t o j n i h  organih.  
Res, d a  p o v e č u j e m o  t u d i  uvoz ,  toda  l e  n a  račun  raz
š i r j e n e  p r o i z v o d n j e  plast ike,  k i  u p o r a b l j a  l e  uvožene  
materiale.  

I 

Strogi  predpis i  o omej i tv i  
uvoza, ki  j i h  j e  izdal ZIS, d a  
izbol j šamo zunanjetrgovinsko 
bilanco, s o  močno otežili 
normalno pos lovanje  OZD 
Alpina. 

Posebno s m o  s e  znašli v 
vel ikih težavah s proizvodnjo  
za izvoz. 

Za leto 1975 imamo za  
6,380.000 $ izvoznih zak l juč .  
kov, o d  tega  n a  konvertibil
n o  p o d r o č j e  z a  1,636.000 $. Ob
veze s o  velike in roki  s o  
kratk i .  

S m o  specializirani proizva
jalci  smučarskih  čevl jev,  ki  
p r e d s t a v l j a j o  g lavne izvozne 
ar t ik le  zapadnega izvoza in 
za katere  r a b i m o  veliko vr
s t o  repromaterialov iz uvoza: 
granulati,  o k o v j a ,  umetna 
u s n j a  in podobno. Ti special
ni  smučarsk i  čev l j i  s o  v pro

izvodnji  d o  konca avgus ta  in 
j i h  izvažamo o d  1. j u n i j a  d o  
začetka septembra.  Zan je  ra
b i m o  materiale, k i  j i h  v Ju
gos lav i j i  ni mogoče dobiti .  
Ti čev l j i  s o  tudi  tipični se
zonski  art ikel.  

V pet indvajset ih  letih spe
cializacije smučarskih  čev l jev  
s m o  uspeli  osvoj i t i  v s a  glav
n a  svetovna tržišča, posebno 
š e  ZDA lin Kanado ter  Švico. 

Pri normalnem pos lovan ju  
in redni  o s k r b i  t e  proizvod
n j e  za  izvoz n a  konvertibilna 
področja,  s m o  k o m a j  sposob
ni realizirati izvozne obveze 
d o  predvidenega časa.  Ce v 
n a j k r a j š e m  č a s u  ne  b o m o  
uspel i  dobiti  ustreznih dovo
l j e n j  za uvoz, ne  b o m o  v sta
n j u  izpolniti izvoznih obvez. 
S tem b i  nastala  r e s  vel ika 
škoda:  izguba tržišč, k i  s m o  

j i h  dolga leta  razvi jal i  in iz
p a d  izvoza, k a r  p a  tudi po
meni izpad pr i spevka  k iz
b o l j š a n j u  zunanjetrgovinske  
bilance. Naši trendi izvoza s o  
zelo ugodni in s m o  delovna 
organizacija,  ki  letno izvozi 
d o  45 % letne celotne proiz
vodnje .  

V preteklih desetih letih 
s m o  vrednostno povečali iz
voz n a  vzhod 14-krat, n a  za
hod p a  več kot  2-krat. 

V s luča ju,  d a  zamudimo iz
vozne roke,  nam o s t a n e j o  na 
zalogi gotovi čevl j i ,  k i  s o  že 
izdelani in j i h  kupci, k e r  ne  
bodo v naročenem sortimen-
tu, ne  b o d o  prevzeli. T o  po
meni p r e k o  40.000 parov  smu
čarsk ih  čevl jev,  celotno jugo
s lovansko tržišče p a  absorbi
ra  le o k r o g  25.000 parov.  

O nastal i  s i tuaci j i  s o  raz
p r a v l j a l i  n a j v i š j i  samouprav
ni  organi  in  družbeno politič
ne organizaci je.  S k u p n a  ugo
tovitev j e  b i la  taka,  d a  s m o  
r e s  v nezavidl j ivi  s i tuaci j i ,  
v e n d a r  n imamo drugega  iz
hoda k o t  izvozne obveze do
sledno izpolniti. 

Dolžni s m o  storit i  v s e  po
trebno, d a  izvoz n e  izpade, 
k e r  j e  t o  za  DO nepopravl j i
v a  škoda.  

L o j z e  KOPAČ 

2IRI,  AVGUST 1975 

Koliko smo naredili v I. polletju Danes 
berite 
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razgovor za urednikovo mizo — razgovor za ure 

Tema j c  b i la  tokrat  UVOZ ZMANJŠATI — IZVOZ 
POVEČATI. 
Sodelovali  so:  
•— Lojze  KOPAČ, šef nabavne  službe 

MiloS MLINAR, predstavnik  izvoznega oddelka 
— Janez ŽAKELJ, v o d j a  razvo ja  in pr iprave  športne  

obutve  
— Mari jan  BOGATAJ, v o d j a  razvo ja  in p r i p r a v e  

lahke obutve  

1. vprašanje: 
Kako smo se pripravljali na 

ekmiomskc ukrepe, ki so v 
ve] javi? 

Miloš MLINAR: 
Izvoz s e  rle ravna  s a m o  p o  

trenutnih razmerah.  Treba  j e  
gledati  dolgoročno, zlasti  k a r  
zadeva konvertibi lno (zahod
no) področje.  Dostikrat s e  
kaže, d a  j e  zahodni izvoz ne
rentabilen, vendar  s e  moramo 
zavedati,  d a  brez  izvoza ne  
m o r e m o  napredovati,  ne  y 
modi,  kvaliteti  in poslovnosti.  

Lojze  KOPAČ; 
Sodim, d a  j e  Alpina med 

prv imi  v i e v l j a r s k i  industr i j i ,  
ki s e  j e  odločila za zmanjša
n j e  uvoza. Z razvo jno  službo, 
ki  odloča, kakšni  materiali  
n a j  s e  v d e l a j o  v čevl je,  s m o  
s e  že p r e d  več kot  enim le
tom dogovorili, d a  g o r n j e g a  
u s n j a  ne  b o m o  več uvažali.  
V tem č a s u  s m o  res  uvozili 
s a m o  vzorčne količine gor
n j e g a  u s n j a .  

Naš  izvoz s e  k l j u b  temu z 
meseca v mesec povečuje  in 
t o  zaradi  novoustanovl jenega 
oddelka  Alplas  (plastika), ki 
u p o r a b l j a  v celoti uvožene 
materiale  in s t r o j n o  opremo.  

Mar i jan  BOGATAJ: 
Na nove ekonomske u k r e p e  

s e  sploh nismo pr ipravl ja l i ,  
k e r  j e  družba  d o s e d a j  želela 
vplivati  le na zavest.  Vidimo 
pa, d a  gospodars tvo  tega ni 
upoštevalo.  

Z a k a j  sploh uvoz? Nespa
metno bi  b i lo  misliti,  da bo  
naša  indus t r i j a  osvoj i la  pro
izvodnjo  vseh materialov, ki 
j i h  s e d a j  uvažamo v primerni  
l.\ aliteti in za enako ceno. 

V p r a š a n j e  je ,  če  bodo zad
n j i  ekonomski  u k r e p i  pokaza
li pričakovane rezultate. Me
nim, d a  b i  morali  t ake  ukre
p e  spre jemat i  postopoma in 
tudi  postopoma razvi ja t i  
s p r e m l j a j o č o  indus t r i jo  (na 
p r i m e r  — razviti  tehnologi jo 
izdelovanja  umetnega krzna). 

Izvoz d r u ž b a  n c  podpira  v 
taki meri,  k o l  bi  bi lo n u j n o  
potrebno in spodbudno.  Na 
drugi  s trani  s e  moramo za
vedati,  d a  j e  konkurenca na 
tržišču huda  in d a  moramo 
izvažati s k o r a j  z izgubo. T o  
lahko  preprečimo s poveča
n j e m  produktivnost i  in smo-
trnim pos lovanjem.  

Mislim, d a  imamo tudi pre
š i rok  proizvodni program,  
k a r  zadeva v r s t e  obutve.  Tudi 
v t e j  smeri  b o  t reba  več na
pravi t i .  

Janez 2AKELJ:  
Ukrepi, k i  s o  v ve l j av i ,  bo

d o  p r a v  gotovo povzročili 
m a n j š i  izvoz s m u č a r s k e  obu
tve. Pri smučarsk i  obutvi  
imamo ses tavne  dele, ki pred
s t a v l j a j o  velik odstotek vred
nosti  uvoza. Doma sploh ni 
govora, d a  b i  posamezni pro
izvajalci  t ake  materiale sploh 
lahko ponudili, k e r  s o  za  te 
polizdelke (zaponke, s t remena 
itd.) le  nekatere specializira
n e  tovarne v inozemstvu, ki 
d e l a j o  za  v s o  č e v l j a r s k o  in
d u s t r i j o .  

2 .  vprašanje: 
Za reševanje tega ste v de

lovni organizaciji neposredno 
odgovorni. Kako bomo v teJi 
pogojih poslovali in ublaiili 
morebitne posledice? 

Miloš MLINAR: 
Na t o  b o l j  lahko vpl iva  na

b a v n a  s lužba.  Vendar  j e  dej
stvo,  d a  b o m o  lahko  povečali 
izvoz le, če  b o m o  d o  kupcev,  
ki s o  trenutno Se nezanimivi 
(perspektivni), dosledno upo
števali  načela kvalitete, toč
nost  p r i  p a k i r a n j u  ter  roke.  
Le n a  t a  način b o m o  tudi 
lahko n a  kupce vplivali,  d a  
dosežemo d a l j š e  dobavne 
roke, v i š j o  ceno i n  ož j i  asor-
timan. 

Lojze  KOPAČ: 
Nabavna s lužba — uvozni 

oddelek uvaža s a m o  t iste  ma
teriale, ki  j i h  predpiše  raz
v o j n a  s lužba.  

Na jnove j š i  s trogi  ukrepi  
zveznih organov za zmanjša
n j e  uvoza povzročajo  m a n j š e  
in v e č j e  zas to je  v proizvodnji .  

Poleg i s k a n j a  možnosti na
b a v e  na domačem tržišču, s e  
vendarle  trudimo, d a  hi lah
ko uvozili v s a j  na jpotrebnej
še, d a  izpolnimo izvozne po
godbe.  V zvezi s tem s m o  s e  
obrnili tudi na v s e  p r i s t o j n e  
organe  in j i m  prikazali  naš  
položaj .  

Mar i jan  BOGATAJ; 
Tako  k a k o r  d r u g e  delovne 

organizacije,  tudi mi ne  
b o m o  iz jema.  Gospodarska 
kriza j e  tu. Težav ne  b o m o  
prebrodil i  brez  žrtev.  Ce ne  
b o  uvoza, b o m o  n u j n o  moral i  
nekatere materiale iskati  do
ma, seveda za ceno kvalitete, 
izgleda in storilnosti .  

Pri d a n a š n j e m  razgovoru bi 
moral  sodelovati tudi  v o d j a  
Alplasa (plastike), k e r  j e  p r a v  
ta oddelek u p o r a b l j a l  izključ
n o  uvožene surovine, k e r  j i h  
d o m a  ni. Glede č e v l j a r s k e  in
d u s t r i j e  p a  nam j e  jasno,  d a  
j e  nezanimiva, k e r  j e  v vsa
k e m  č e v l j u  vdelan material  iz 
uvoza. 

Janez ŽAKELJ: 
Nc m o r e m o  s i  misliti, k a k o  

n a j  u p o r a b l j a m o  posamezne 
ses tavne dele iz domačega 
materiala,  če  sploh ni ponud
be.  

Drugo p a  j e  tudi  v p r a š a n j e  
naše  raziskave tržišča in cene. 

Seveda j e  važno, d a  razpo
ložl j ive materiale  tudi  smotr
no izkoriščamo. Zato bodo 
morale  te sne je  sodelovati  
s t rokovne službe.  

J. vprašanje: 
Kaj konkretno predlagate, 

da bomo res lahko povečali 
izvoz in zmanjšali uvoz? 

Miloš MLINAR: 
Predlogi z a  konkretno pove

č a n j e  izvoza so; 
Analiza s t roškov  pos lovanja  

in s tem znižanje  p r o d a j n e  
cene, k a r  b o  prineslo v e č j o  
konkurenčnost,  n e  s a m o  na 
t u j e m ,  temveč tudi  n a  doma
čem tržišču. 

Lojze KOPAČ; 
Vemo, d a  izvoza ni brez  

uvoza, zlasti  š e  pr i  nas  v Ju
goslavi j i ,  k j e r  s p r e m l j a j o č a  
indus t r i j a  š e  vedno ni dovol j  
razvita.  Gremo p a  v smer i  
osamosvoj i tve .  Pogle jmo raz
v o j  našega oddelka plast ike.  
P r e j  s m o  morali uvažati go

tove izdelke, podplate, s e d a j  
le š e  surovino. Precejšen na
predek.  

Mari jan BOGATAJ: 
Naša ekonomska politika bi  

morala  bit i  dolgoročnejša.  
B o l j  b o m o  morali  razisko

vati  domače tržišče ter  sode
lovati z ostalimi tovarnami 
naše  panoge ter  tako  vplivati  
n a  s p r e m l j a j o č o  industr i jo .  
Specializirati bomo morali 
proizvodnjo, izbol jšat i  kvali-, 
teto  in znižati poslovne stro-

ške.  B o l j š e  b o m o  morali or
ganizirati raz i skovanje  pro
d a j n e g a  tržišča. 

Janez 2AKELJ:  
Pri športni  obutvi  moramo 

vedeti, brez uvoza ne b o  š lo.  
Vendar  s e  moramo potruditi,  
d a  bi uporabl ja l i  domače ma
teriale, č e  j e  le mogoče. Dej
s t v o  p a  je ,  d a  inozemski ku
pec večkrat  predpiše  določe
ne materiale  (funkcionalnost, 
kvaliteto, ceno). 

Komisija za spreminianje 
ia izvajanje usfavniii 

sprememb že dela 
Na eni o d  zadnj ih  s e j  SDS 

j e  bi la  imenovana komiš i j a  
Za s p r e m l j a n j e  in i z v a j a n j e  
ustavnih sprememb.  Naloga 
te k o m i s i j e  n a j  bi  bila, d a  
p o s k r b i  za dokončno uvelja
vitev novih določil Ustave v 
p o d j e t j u .  Gre predvsem za to, 
ali s m o  p o  f o r m i r a n j u  TOZD 
že tako  izpolnili novo organi
zaci jo,  d a  s o  resnično vsem 
zaposlenim zagotovl jene z 
Ustavo predvidene pravice.  

K o m i s i j a  j e  imela dos le j  
d v e  se j i .  Predvsem s m o  si za
stavili  okvi rni  program dela. 
Pregledali smo,  ka tera  vpra
š a n j a  m o r a m o  rešiti .  Dalje 
s m o  si razdelili delo p o  posa
meznih področj ih,  tako, d a  
b o d o  v s i  člani lahko delali 
č imbol j  učinkovito. 

Predvsem b o  morala  komi
s i j a  prispevati  s v o j  delež pri 
r e š e v a n j u  naslednj ih  proble
mov: 

1. Organizaci ja  p o d j e t j a :  Se
d a n j o  organiziranost delovne 
organizaci je  p o  TOZD j e  tre
ba  presoditi  z organizacijsko-
ekonomskega stal išča in s 
s tal išča s a m o u p r a v l j a n j a .  Po
trebno j e  proučiti možnosti 
f o r m i r a n j a  novih TOZD. Da
l j e  j e  t reba  proučiti vpraša
n j e  organizaci je  enot DSSS. 

2. Odnos i  m e d  TOZD: Or
ganizaci ja  p o d j e t j a  na TOZD 
v bis tvu zaživi šele takrat ,  k o  
s o  us trezno ure jeni  ekonom
s k i  odnosi  m e d  TOZD. Prou
čiti j e  treba,  če s o  ta vpraša
n j a  v Alpini že d o b r o  rešena, 
in  čc niso, j e  potrebno pri
pravi t i  ustrezne rešitve.  

3. Sistem s a m o u p r a v l j a n j a :  
Ugotoviti j e  t reba  tudi, ali j e  
naš  s i s tem samoupravnih or
ganov glede na novo organi
zaci jo  že popoln in ali s o  pri

s to jnost i  posameznih orga
nov pravi lno porazdel jene.  

4. Interna z a k o n o d a j a :  Konč
no j e  t reba  ugotoviti,  ali s o  
v s a  nova us tavna  določila že 
upoštevana v naši  interni za
konodaji,  zlasti p a  v praks i .  

Navedena v p r a š a n j a  b i  p o  
m o j e m  m n e n j u  morala  obrav
navati  komis i ja .  V t e j  smeri  
s m o  tudi zastavil i  delo. Se
veda s o  s e  t a k o j  po jav i le  te
žave predvsem s tem, d a  ima
j o  posamezni člani k o m i s i j e  
veliko delovnih obveznosti in 
tako delo k o m i s i j e  počasi  
teče. 

Ob t e j  priliki želim pouda
riti  š e  tole: j a s n o  n a m  m o r a  
biti,  ka tere  probleme lahko 
reši »amaterska« komis i ja ,  
k a j  p a  s p a d a  v profesionalno 
(pravno) delo. 

Znano je ,  d a  v p o d j e t j u  ni
k a k o r  ne  moremo rešiti  pro
blema pravne  službe. Zato s e  
p o j a v l j a j o  težave pr i  vnaša
n j u  novih zakonskih določil 
v interno zakonodajo  in po
dobno. Ze na prv i  s e j i  komi
s i j e  j e  bi lo poudar jeno,  d a  j e  
t reba  dopolniti nekatere a k t e  
interne zakonodaje .  Vendar  
p a  tega ne more  opravit i  ko
mis i j a ,  ker  za to ni kvalifi
cirana. 

K o m i s i j a  b o  sicer načelno 
rešila z g o r a j  navedena vpra
š a n j a ,  ne  m o r e  p a  s e  spušča
ti v s tvari ,  ki s o d i j o  v poklic
n o  delo pravnikov.  Seveda p a  
de j s tvo,  d a  t o  v p r a š a n j e  v 
delovni organizaci j i  ni ureje
no, otežkoča tudi  delo komi
s i j e  za  i z v a j a n j e  ustavnih 
sprememb.  

Toliko za danes.  O delu ko
m i s i j e  b o m o  člane kolektiva 
š e  obveščali  v pr ihodnj ih  šte
vilkah. 

T o m a ž  KOŠIR, d ip l .  oec. 

Delavski svet 
TOZD prodaja 

Razgovor  o z m a n j š a n j u  Mvoza . . .  K a k o  v praks i?  

Spre je t i  sklepi  o :  imenova
n j u  Anice GOVEKAR n a  vo
dilno delovno mesto  TOZD 
p r o d a j a  obutve  te r  Janeza 
CAPUDRA n a  vodstveno de
lovno mesto  v o d j a  malopro
d a j n e  mreže v TOZD proda
j a  obutve.  

Sklenjeno,  d a  s e  udele
žimo licitacije za  n a j e m  loka

la v Pul ju;  s p r e j e t a  spre
m e m b a  sklepa o dodelitvi 
posoj i la  Ivanu Likar ju .  Raz-
p r a v l j a n o  o modelih m o š k e  
obutve,  k i  j o  izdelujemo in 
dane pripombe,  d a  naša  po
n u d b a  m o š k e  o b u t v e  kupcev 
ne zadovolj i .  Za i z b o l j š a n j e  
tega  s t a n j a  spre je t i  določeni 
sklepi.  



Zakaj nas boli glava 
Zc prccl časom s m o  v na

šem časopisu lahko bral i ,  
k a k o  slabi  in nezdravi s o  de
lovni pogoj i  pr i  nas  zaradi 
uporabe  sodobnih apre tur  na 
bazi  organskih topil. 

Ne misl im razpravl ja t i  z 
a v t o r j e m  sestavka,  n a v a j a m  
le  n e k a j  podatkov,  ki j i h  pi
s e c  n e  b i  smel  prezreti:  

1. Meritve koncentraci j  hla
p o v  organskih topil s e  redno 
o p r a v l j a j o  in k a ž e j o  drugač
n o  sliko, kot  p a  j o  pr ikazuje  
omenjeni  članek. Rezultati 
meritev s o  o b  vsakem času  
v s a k o m u r  na razpolago. 

Kontrolne meri tve  n a  de
lovnih mest ih  apre t i ran ja  s o  
bile 23. apri la  letos. Rezultati 
meritev  s o  sorazmerno ugod
ni. Prekoračitve maksimalno 
dopustnih koncentraci j  s o  
znašale n a j v e č  d o  0,3. 

2. Z d r a v j e  zaposlenih občas
n o  kontroliramo. O b  periodič
nih zdravniških pregledih, ki  
j i h  o p r a v l j a  Dispanzer za mc-
dicino dela v K r a n j u  pr i  de
lavcih, zaposlenih pr i  apreti-
r a n j u ,  ni b i lo  ugotovl jenih 
zdravstvenih okvar .  

3. K a r  zadeva dodatno pre
h r a n o  delavcev, ki  d e l a j o  z 
organskimi  topili, j e  m o j e  
m n e n j e  takole: dodatna pre
hrana j e  imela s v o j  pomen v 
času, k o  j e  bila prehrana eno
lična in, k o  s e  ni dalo dobiti 
živil v trgovini (v času, k o  
s o  b i la  živila »na karte«) in 
k o  v tovarnah š e  ni bi lo or
ganiziranega toplega obroka.  
Od t e d a j  d a l j e  p a  dodatna 
prehrana  izgubl ja  n a  pomenu. 

Vsekakor  p a  mleko  k o t  do
datna  prehrana  ni pr imerna 
Za delavce, ki d e l a j o  z organ
sk imi  topili. Mleko namreč 
v s e b u j e  prece j  maščob,  ki  s e  
v organizmu p r e s n a v l j a j o  s 
pomočjo  žolča, ki g a  proiz
v a j a j o  j e t r a .  Ce s o  t a  obre
menjena  (kar  pr i  delu z or
ganskimi topili nastopa), j e  
motena tudi f u n k c i j a  je ter ,  
t a k o  d a  j e  tudi  količina žolča 
m a n j š a .  T a k o  bi  z dodatno 
prehrano (mleko) dosegli  na
sprotni  učinek, l<ot s i  g a  že
limo. O tem sem že pisala v 
tem časopisu, k d o r  p a  želi 
obš i rne j še  m n e n j e  p a  s e  lah
k o  obrne  na Dispanzer za me
dicino dela v K r a n j u .  

Res j e ,  d a  s e  škodl j ivos t  ne 
b i  smela  upoštevati  l e  p r i  
pravici  d o  dodatne prehrane,  
temveč predvsem pri  nagra
j e v a n j u  in dolžini dopusta.  

4. Glede n a  količino benco-
la v kemikal i jah,  ki s e  upo
r a b l j a j o  v čev l jars tvu,  s e  mi 
zdi podatek,  ki govori o 50 % 
s k o r a j  never jeten.  Kolikor mi 
j e  poznano, i m a j o  v svetu  
pribl ižno enake norme glede 
količine strupenih snovi v 
zraku,  s a j  j e  večina držav 
članic Mednarodne organiza
c i j e  dela, ki  j e  s p r e j e l a  listo, 
ki  določa količino škodl j i v ih  
snovi  v ozračju.  Nekoliko 
s t r o ž j e  k r i t e r i j e  od naših ima 
le  SZ. Mimogrede n a j  ome
nim, d a  s o  imeli vel ike težave 
z dobavi te l jem izocianata, 
k e r  j e  trdil,  d a  le  t a  ni škod
l j i v .  Sele, k o  s m o  m u  poka
zali  f o t o k o p i j o  nemškega  
predpisa,  k i  določa maksi
malno  dopustno koncentraci
j o  (ki s e  popolnoma u j e m a  z 

našimi predpisi), j e  priznal 
s v o j  poraz. 

5. V preiskavo sem dala na 
Zavod za v a r s t v o  pri  delu 5 
apretur,  k i  s e  u p o r a b l j a j o  v 
f inišu,  vendar  prisotnost  ben-
cola ni bila ugotovl jena pri  
nobeni apreturi .  

6. Glede u v a j a n j a  novih 
tehnoloških postopkov in de
lovnih naprav  mislim, d a  j e  
to predvsem s t v a r  tehnolo
gov.  

S t a n j e  glede koncentraci j  
hlapov organskih topil v naši  
delovni organizaci j i  ni kritič
no. Zavedati s e  moramo, d a  
brez merilnih naprav  ne mo
r e m o  preso ja t i  koncentraci j ,  
oz. škodl j ivos t  snovi. Tudi ni 
možno p o  intenziteti v o n j a  

ocenjevati  škodl j ivos t  kemi
kal i j ,  s a j  ima npr .  izocianat 
zelo b lag  von j ,  medtem k o  
ima aceton zelo močnega. 
Vendar p a  j e  izocianat h u j š i  
s t r u p  o d  acetona, s a j  j e  za 
prvega  dovol jeno 0,2 m g  na 
m', za  aceton p a  800 m g  na m '  
zraka.  

Vedno tudi niso s a m o  de
lovni p o g o j i  tisti, k i  bi  bili 
vzrok za  glavobole. O b  da
n a š n j e m  hitrem tempu življe
n j a  ne  boli g lava  s a m o  tistih, 
ki d e l a j o  z organskimi topili. 
Veliko j e  tabletomanov, ki ni
m a j o  nobenega opravka  z le
pili in apreturami.  Tudi pr i  
nas  s o  že bili in s o  Se taki  
primeri .  

M a r i j a  KASTELEC 

Razgovori v SSSR 
Med 23. 6. in 3. 7. 1975 s o  

bili v Moskvi razgovori o iz
vozu obutve  Za leto 1976. Ju
goslovanska č e v l j a r s k a  indu
s t r i j a  j e  s v o j e m u  n a j v e č j e m u  
kupcu ponudila d o k a j  obšir
n o  kolekci jo  obutve  s približ
n o  4.000 modeli. 

Pri izbiri modelov s o  sode
lovali pos lovodje  posameznih 
baz, od koder  s e  predisponi-
r a  obutev  v trgovine, sodelo
vali s o  tudi nj ihovi  kreator j i ,  
tehnologi in seveda predstav
niki Raznoexporta, kot  uvoz
nika  obutve.  S kolekci jo  s o  
bili  zadovoljni,  izbrali s o  
n e k a j  čez 700 modelov in 
s k u p a j  naročili 8,5 mil i jona 
parov.  Opaziti j e  bilo, d a  s o  
odbral i  predvsem modno 
obutev  iz kval i tetnejš ih ma
terialov na kopita zadnj ih  
modnih oblik,  z modernimi 
podplati.  Zelo močno s o  zain
teresirani za obutev s poli
uretanskimi  podplati pr i  zim
ski  obutvi,  š c  posebno p a  p r i  
letnih sandalih, k j e r  s o  odbi-
rali cele modele z d o  5 cm de
belimi poliuretanskimi pod
plati.  

Iz a lpinske kolekcijo j e  bi
l o  v končni lazi izbranih 18 
modelov š k o r n j e v ,  salonk, 
t roterk  in odprtih sandal  z 
naročilom p o  posameznem 
modelu o d  5 d o  45 tisoč pa
rov.  Priznali so, d a  s e  j e  kva
liteta jugos lovanske  obutve  
izbol jšala,  d a  j e  tudi ne

k a j  m a n j  reklamaci j ,  d a  s e  
č e v l j a r s k a  indus t r i j a  razen 
n e k a j  posameznih iz jem (to
varn)  trudi,  d a  b i  zadovol j i la  
kupca  k a r  zadeva kvaliteto 
vdelanega materiala, k a k o r  
tudi s a m e  izdelave. 

O b  t e j  priliki s o  p r e d  n a s  
postavili  tudi popolnoma no
v o  zahtevo, d o  katere  i m a j o  
kupci  v sekakor  pravico; za
hteva jo,  d a  j i m  obutev  izdo-
b a v l j a m o  sukcesivno (pošto-
poma) preko  celega leta in ne 
s a m o  pretežno v II.  in IV. če
tr t le t ju,  kakor  s m o  to delali 
doseda j .  To b o  v s e k a k o r  za 
proizvodnjo preds tav l ja lo  do
datne težave, ker  b o m o  v 
mrtvih  sezonah morali  proiz
v a j a t i  sočasno obutev  za  do
m a č e  tržišče in za  SZ, t o  p a  
v e l j a  tudi  za g lavne sezone, v 
katerih s m o  d o s e d a j  proizva
ja l i  izkl jučno za domače trži
šče  in zahodni izvoz. 

Ponovno s o  poudarili,  d a  
j o  jugos lovanska  obutev  v SZ 
dobro  p r o d a j n a ,  d a  bodo tu
di  v bodoče v Jugos lav i j i  
iskali  n a j m o d e r n e j š o  in naj
kval i te tne j šo  obutev.  Sočas
no  So trdili, d a  jugoslovan
s k a  obutev v p r i m e r j a v i  z 
osta lo  uvoženo o b u t v i j o  tudi 
n a j b o l j e  plačajo,  d a  j e  za nji
hovega potrošnika n a j d r a ž j a  
in zato m o r a  ustrezati  v sem 
nj ihovim že l jam in zahtevam. 

A n t o n  KLEMENĆIC 

K a m  v S o v j e t s k o  zvezo? 

Gradnja - morda 
jeseni letos 

Gradnja  skladiščne — proizvodne liale s e  b o  
predvidoma pričela v jeseni  1975. 

Odkup zemlj i šča  j e  v teku.  Sklenjene  s o  pogodbe 
za o d k u p  zemlj išča,  ki b o  potrebno za  g r a d n j o .  

Vkolikor  n e  b o  nepredvidenih ovir  b o  v zvezi s 
pr idobi tv i jo  zemlj i šča  kmalu rešeno. 

P r o š n j a  za i zda jo  lokaci j skega d o v o l j e n j a  j e  že 
vložena pr i  SO S k o f j a  Loka. Vendar  omenjenega 
d o v o l j e n j a  ne  moremo dobiti, dokler  ni u r e j e n o  
lastništvo zemlj išča.  To je ,  d a  m o r a  bit i  zemlj i šče  
odkupl jeno  in vpisano v zeml j i ško  kn j igo .  

Gradbeno d o v o l j e n j e  bo, k o  b o m o  pridobili  v s a  
potrebna sog las ja ,  ki  p a  m o r a j o  biti  u s k l a j e n a  z 
novimi predpis i  o investici jah.  

Tehnična dokumentaci ja  (načrti)  s o  v glavnem 
že narejeni.  M a n j k a  s a m o  š e  n e k a j  dopolnitev k 
pro jektu,  ki p a  s o  že tudi naročene. 

P r o j e k t  nove skladiščne-proizvodne hale j e  izdelal 
Projektivni  b i ro  »TEHNIK« i/. Š k o f j e  Loke. 

Prispele s o  tudi ponudbe za  i z v a j a n j e  del. Po
n u d b e  s o  nare jene  v treh variantah, m e d  katerimi 
s o  p r e c e j š n j e  razlike v cenah. 

Od teh ponudb b o  treba izbrati n a j u g o d n e j š o  
tako  p o  konst rukci j i  kot ceni. 

R a j k o  ŠUBIC 

Sredstev za 
gradnjo še ni 

ž e  d a l j  č a s a  s m o  glede sredstev  za  g r a d n j o  v pre
govorih z n a š o  poslovno banko.  Novi predpis i  z za
g o t a v l j a n j e m  plačil za  investici je,  ki s o  izšli v me
secu j u n i j u ,  s o  dotedanj i  način š e  zaostrili .  Poslovne 
banke  d o  n a d a l j n j e g a  n e  o d o b r a v a j o  nikakršnih in
vest ic i j skih  kreditov in n e  i z d a j a j o  tovrstnih garan
c i j .  Iz tega sledi, k o  b o  zbrana  v s a  dokumentaci ja  
ter  b o  dokončno izvršen n a k u p  zemlj išča,  b o m o  
gotovo moral i  počakati z g r a d n j o  šc  n e k a j  časa, 
preden bomo uspeli zagotoviti s r e d s t v a  za g r a d n j o  
in to z investici jskimi krediti,  garanc i jo  poslovne 
b a n k e  in izločitvijo lastnih sredstev,  k a j t i  s lednj ih  
v nobenem pr imeru  nimamo v zadostni višini za 
p o k r i t j e  celotne investici je.  Kratek  odgovor n a  vpra
š a n j e ;  Sredstva  za g r a d n j o  š e  niso zagotovl jena.  

A n a  Strlič 

Gasilci pozor 
Ali s e  zavedamo, d a  imamo skladišča materiala 

in o b u t v e  
— v »štali« 
— pr i  Bahaču v kozolcu in garažah 
— p r i  Vilki  Cadeževi v bivši  delavnici 
— pr i  Mesar jevi  Marjanci  
— pri  Lengar ju  
— pri  Mesar ju  v 2 i reh  
— v gasi lskem domu na Dobračevi 
— pr i  Stefetu  v K r a n j u  
— v Rupčar jev i  klonici 
— pr i  B a j t o v e m  Francu v Osojnici 
— pr i  Lipetu v Zireh 
— pr i  Petronu 
— p r i  Maticu — v nekdanj i  brivnici 
— v dvorani  TVD Partizana 
— v gas i l skem domu na Trebi j i  
— na stopnišču v tovarni 
— v neprimernih b a r a k a h  n a  dvorišču tovarne 
— n e k a j  malega  p a  celo v zato namenjenih (primer

nih) prostorih v tovarni.  
Ali v e m o  

— d a  nakladamo in razkladamo na k o n t e j n e r j e  kot 
v časih Tutankamona 

— d a  imamo namesto t r im steze — transportne poti.  
Ali b o d p  tudi  t u  potrebni  ukrepi  zvezne vlade? 



Slovenski čevljarji 
se že dogovarjajo 

2 c  več kot eno leto j c  pod
pisan samoupravni  sporazum 
o združevanju  obutvene indu
s t r i j e  v Sloveni j i .  V to zdru
ž e n j e  j e  vk l jučena  v s a  obu
tvena industr i ja ,  ki v sloven
s k e m  prostoru  n e k a j  pomeni. 
Namen združevanja  j e  skupni  
nastop na tržiščih nabave, 
p r o d a j e  in  r e š e v a n j e  ostalih 
v p r a š a n j ,  kot s o  kadrovska,  
rinančna, tehnična in ostala.  
Postali  b o m o  tudi močnejši  
navzven in znotra j .  Združenje  
teži k u r e j a n j u  v seh  v p r a š a n j  
v c i l j u  b o l j š e g a  gospodarje
n j a .  T a k  način samoupravne
ga d o g o v a r j a n j a  nam d a j e  
možnost, d a  s k u p n o  nastopa
m o  povsod tam, k j e r  obsta
j a j o  skupni  interesi.  K a k o  po.  
m c m b n o  p o s t a j a  tako  dogo
v a r j a n j e ,  lahko vidimo o b  
zadnj ih  ekonomskih ukrepih.  
Res,  d a  s m o  d o  s e d a j  š e  pre
malo izkoriščali tako  obl iko 
sodelovanja,  a nas  s e d a n j i  
čas  že sili, d a  b o m o  morali  
začete formalnost i  obogatit i  z 
novimi obl ikami in vsebino.  

Ne morem povedati,  koliko 
d e l u j e j o  ostali  odbor i  Zdru
ženja,  povem lahko  le  koliko 
dela  o d b o r  za področ je  pro
d a j e ,  katerega član sem.  Ta 
o d b o r  j e  n a j p r e j  ugotovil,  s 
k a k š n i m i  zmogl j ivostmi  raz
polaga proizvodnja  in n a  ka
t e r a  tržišča s o  proizvodi 
u s m e r j e n i .  Po drugi  s trani  
p a ,  s kakšnimi kapacitetami 
p r o d a j e  n a  domačem tržišču 
razpolagamo in k a j  te r  k j e  
d o k u p u j e m o  o b u t e v  za  dosor-
t i ravan je .  Ugotovili smo,  d a  
pro izvodnja  teži k razdelitvi 
proizvodnih programov,  tako  
d a  b i  s i  lahko s tem povečala 
količino p o  enem art ik lu  in s 
tem z m a n j š a l a  s t r o š k e  razvo-

j a .  S takimi težnjami s e  ne 
s t r i n j a m o  in n a š  predlog j e ,  
d a  m o r a j o  š e  n a d a l j e  ostat i  
proizvodni programi  p o  posa
meznih delovnih organizaci
j a h  n e k a j  svojs tvenega.  Le 
tako b o m o  ohranili pestrost  
na tržišču in s tem š e  širili  
k r o g  potrošnikov naše  obu
tve. T o  Pa n e  pomeni, d a  s 
tem o m e j u j e m o  in ov i ramo 

napredovan je  združevanja .  Do
govorili  s m o  s e  že za  s k u p n e  
a k c i j e  na področ ju  rabatov  in 
marž, ki s o  s e d a j  zelo različ
n e  p o  posameznih p o d j e t j i h .  
Tudi n a  področ ju  znižanja  
s m o  s e  dogovorili  za enotne 
d a t u m e  in s k u p n o  propagan
do. Ni š e  vel iko s tor jenega,  
začeli p a  s m o  vendarle.  Ugo
tav l jamo,  d a  s o  ostali  člani 
v kolektivih premalo sezna
n jeni  o teh d o g a j a n j i h  in d a  
m o r a m o  l j u d i  sprot i  obve
ščati .  

Na zboru  Zveze komunistov  
obutvene i n d u s t r i j e  j e  b i lo  
poudar jeno,  d a  moramo stal
no delovali  n a  v seh  področ
j i h  in o tem obveščati  kolek
t ive  in javnost .  Ustanovl jen 
j e  bil  tudi  iniciativni odbor,  
ki n a j  d a j e  pobudo celotne
m u  Združenju.  

Cilj i  Združenja  n a j  b o d o  
u s m e r j e n i  v pr izadevanja  na 
v s a  področja,  o d  surovinske  
baze, p r e k o  predelave kože, 
d o  izdelave in p r o d a j e  obu
tve. Istočasno m o r a m o  reše
vati  tudi  v s a  vzporedna vpra
š a n j a ,  o d  začetka d o  konca 
našega poslovnega ciklusa.  Le 
na tak način b o m o  lahko ne
k a j  pomenili  in s e  lahko b o l j  
uspešno  vkl jučeval i  v medna
rodno delitev dela.  

Ivan  CAPUDER 

Kakšna je vloga 
samoupravne interesne 

skupnosti za zaposlovanje 
v samoupravno interesno skupnos t  za  zapos lovanje  K r a n j  s e  
z d r u ž u j e j o  delovni l j u d j e  p o  s v o j i h  temel jnih  in drug ih  orga
nizaci jah združenega dela, drug ih  samoupravnih  organizaci jah 
in skupnost ih  in delavci v delovnem r a z m e r j u  z zasebnimi 
delodajalci  n a  o b m o č j u  občin Jesenice, K r a n j ,  Radovlj ica,  
S k o f j a  Loka in Tržič. Za o p r a v l j a n j e  strokovnih,  administra
tivnih, f inančnih in drugih  opravi l  v zvezi z i z v a j a n j e m  de
javnos t i  in  nalog samoupravne  skupnost i  za zapos lovanje  
K r a n j  s e  j e  ustanovila delovna skupnost ,  ki j e  prevzela v s e  
posle  o d  dosedanjega  Komunalnega zavoda za zaposlovanje  
K r a n j .  

Glavne naloge te  skupnost i  
so;  

— p r o u č u j e  in analizira pla
ne gospodarskega  razvo ja  z 
v id ika  pot reb  in možnosti  za  
zapos lovanje  sposobnega pre
biva l s tva  

— u g o t a v l j a  in s p r e m l j a  
potrebe  p o  kadrih in pri l iv  
novih delavcev z namenom 
u s k l a j e v a t i  potrebe  in mož
nosti  zaposlitve 

— analizira p o j a v e  in zna
čilnosti z n o t r a j  procesa  zapo
s l o v a n j a  t e r  u g o t a v l j a  'inten
ziteto p o j a v o v  t e r  n j ihovega  
vpl iva  na zapos lovanje  t e r  

moupravnimi skupnostmi,  z 
namenom, d a  s e  doseže smo
trnost  i.i učinkovitost 

— n a č r t u j e  in u s k l a j u j e  
u k r e p e  enotne a k c i j e  skupno
st i  in drugih  de javnikov  v 
reg i j i  za u s k l a j e v a n j e  tokov 
zapos lovanja  

— organizirano zbira, ob
j a v l j a  in p o s r e d u j e  informa
c i j e  o možnostih in pogoj ih  
za zaposlitev, o prostih de
lovnih mestih te r  o delavcih, 
ki i šče jo  zaposlitev 

— n a č r t u j e  u k r e p e  in po
stopke  za smotrno  i z v a j a n j e  
tekočih in srednjeročnih ci
l j e v  k a d r o v s k e  polit ike v re
g i j i  

— i z v a j a  poklicno usmer ja
n j e ,  t o  je ,  d a j e  s t rokovno 
pomoč mladini in odras l im 
pr i  izbiri š o l a n j a  in poklica, 
glede n a  n j ihove  naravne 
sposobnosti  in interese, v 
sk ladu  z družbenimi potre
bami  p o  kadrih.  Pri tem so
d e l u j e  s šolami in drugimi 
izobraževalnimi inst i tuci jami 
p r i  s p r e j e m a n j u  učencev in 

n j ihovem poklicnem uspo
s a b l j a n j u  glede na družbene 
potrebe p o  kadrih • 

— organizira z b i r a n j e  po
datkov o š t ipendi jah  in šti
penditor j ih,  pomaga kandi
datom pri  i s k a n j u  štipendi
t o r j a  ter  p o s r e d u j e  podatke 
šolam in organizaci jam zdru
ženega dela, zlasti o nadar je
nih in socialno š ibkih  kandi
datih, ki j i m  j e  š t ipendi ja  
pogo j  in možnost za nadalj
n j e  š o l a n j e  

— organizira in pr iprav l ja  
u s p o s a b l j a n j e  — pr iučevanje  
delavcev brez s trokovne izo
brazbe, kakor  tudi s strokov
n o  izobrazbo 

— sode lu je  in u s m e r j a  
iskalce zaposlitve na poklic
n o  izobraževanje za nove in 
deficitarno poklice 

— sode lu je  z organizaci ja,  
mi združenega dela i n  delov
nimi skupnostmi  pri  progra
m i r a n j u  in organiz iranju  izo
braževan ja  (metode, učni pri
pomočki) 

— i z v a j a  opravi la  v zvezi z 
u v e l j a v l j a n j e m  in zagotavl ja
n j e m  pravic  d o  denarnega 
nadomestila, denarne pomo
či, zdravstvenega v a r s t v a  in 
pr iprave  za zaposlitev ose
b a m ,  ki  s o  začasno brezpo
selne in i šče jo  zaposlitev 

— s p r e j e m a  ukrepe  za  iz
b o l j š a n j e  n j ihovega  položaja  
v o k v i r u  zakonskih določil, 
družbenih dogovorov, samo
upravnih sporazumov ter  
predlaga s reds tva  za za
gotovitev ustreznega v a r s t v a  
iskalcev zaposlitve. 

Za izvršitev p r o g r a m a  Sa
moupravne skupnost i  za za
pos lovanje  j e  določena enot
na prispevna s t o p n j a  0,16 % 
od b r u t o  osebnih dohodkov. 

V s e  d o s e d a n j e  s e j e  tako v 
S k o f j i  Loki kot  v Kran ju  
s o  bi le  sklicane v glavnem 
zaradi konst i tuiranja  in po.  
trditve samoupravnih a k t o v  
te skupnosti .  

Marija STRLIC 

Kako sem si predstavljal... 
v tovarni jc  že več naših nekdanj ih  štipendistov, ki s o  tudi 
pr i  delu že prebili  led, k a k o r  pravimo.  Zanimalo nas je ,  k a j  
m e n i j o  o temi »teori ja  in praksa« .  

Miluška Jesenovec: 

Razlika med prakso iii teo
rijo je včasih res velika. Kar 
zadeva na primer moje delo, 
lahko rečem, da ni mogoče 
delati po teoriji, zlasti ne v 
nabavni sluihi. Ce pogledamo 
obračanje zalog, vidimo, da 
so nekateri materiali na zalo
gi tiidi po pol leta in več, 
druge komajda sproti dobav
ljamo. 

Sicer se mi pa zdi, da mla
de, ki prihajajo v delovno or
ganizacijo, v neposredni pro
izvodnji lepše sprejmejo, vsaj 
sama sem to dolivela; v stro
kovnih sUiihah mlademu de
lavcu včasih povejo le toliko, 
da ga odpravijo. Mislim tudi, 
da delo mladih preveč podce
njujemo. 

Tudi pri uvajanju mladih bi 
morali biti bolj pozorni in 
dosledni, da se delavec v ko
lektivu ne počuti prepuščen 
sam sebi. 

Posebiw velja to za tiste, 
ki prihajamo iz drugih kra
jev in nimamo urejenih niti 
drugih pogojev. 

obsog in s t r u k t u r o  zaposleno
st i  

— ugotav l ja  in analizira 
izobrazbeno in poklicno se
s t a v o  zaposlenih in spremem
b e  v t e j  s t ruktur i  s stališča 
n j ihove  ustreznosti  zahtevam 
delovnih mest  v procesu 
s p r e m i n j a n j a  materialne ba
ze in organizaci j skih  pogo jev  
g o s p o d a r j e n j a  

— n a č r t u j e  naloge in pred
laga u k r e p e  te r  postopke,  ki  
v s f e r i  zapos lovanja  privede
j o  d o  usk la jenega  sodelova
n j a  s temel jnimi  organizaci
j a m i  združenega dela  i n  sa-

Marija Polenšek:  

Moram reči, da telko pri
merjam teorijo s prakso. De
lam namreč nekaj povsem 
drugega, kakor .tisto, za kar 
sem hodila v šolo. Nekateri 
vendarle menijo, da je Uprav-
no-administralivna ali eko
nomska srednja šola ena in 
ista stvar. Mislim torej, da bi 
morali delavce razmeščati res 
na delovna mesta, ki ustreza
jo njihovi izobrazbi. 

T o m a ž  Koš ir :  

Po končani pripravniški 
praksi sem nastopil delo v 
prodajni slulbi. Kaj lahko 
rečem o prvih vtisih? Odnosi 
s sodelavci so prav gotovo 
dobri, celo zelo dobri, kar 
ugodno vpliva na splošno po
čutje pri delu. Zatakne pa se 
drugje. Menim, da so še vse 
preveč osamljeni poskusi, da 
hi teorijo prenašali v prakso. 
Drugo, kar smatram za pro
blem, so stalne teiave pri or
ganizaciji dela in posameznih 
oddelkov ter sluih. Poglejte, 
kako dolg jc bil postopek 
imenovanja kandidata na vo
dilno delovno mesto (zadnje, 
ki je bilo razpisano). Ne vem, 
če mora res tako biti. Pri 
iskanju najboljše rešitve za 
delovno organizacijo (kar bi 
moralo biti edino vodilo), se 
včasih vpletejo tudi druge 
(subjektivne) vezi. Moti me 
to, da pri reševanju posamez
nih vprašanj ne mislimo ved
no le na do, ali je nek predlog 
ali zamisel dobra ali slaba, 
ampak včasih pomislimo ta

koj tudi na to, »kaj ho rekel 
ta in oni«. Posamezni proble
mi se še vedno rešujejo pre
več ozko, obrtniško. Vsak 
problem moramo gledati v 
vsej širini in za njegovo reše
vanje postaviti določen red, 
določen sistem. To je izved
ljivo, saj imamo tehnične 
možnosti (tudi elektronski 
račimalnik). 

No, optimist sem in menim, 
da se da z delavnostjo in pri
zadevnostjo ter z določeno 
mero medsebojnega razume
vanja marsikaj doseči. 

Govorijo vam... 
ERNA HEROVEC 
Iz p r o d a j n e  s lužbe:  

Nekateri le uiivajo skup
no izbojevane dobrine, 
medtem ko se drugi mo-

: rajo zanje še boriti. 

PETER DOLENC 
^ Iz računalniškega ccntra:  

Kaj mislite o samo-
• upravljanju — ali je zali-
\ velo ali ne!? 

: V I K A  RUPNIK 
' Iz težke šivalnice: 

V naši šivalnici je ie 
dolgo problem »ventilaci-

! jat. O tem je bilo ie dosti 
i govorjenja, kakih vidnili 
i izboljšav pa do danes še 
1 ni. 

I  MIRAN 2 A K E U  
I  Iz težke montaže:  
I Gospodarstvo v Alpiiii 
I bo še nazadovalo, dokler 
\ ne bo ustreznega mate

riala in bomo delali na 
I stotine artiklov. 
\ • • » 

VLADIMIR P I V K  
i z  p l a n s k e  s lužbe:  

Pri nas, ko posameznik 
prejme nalogo, плјргеј 
ugotavlja, kaj se ne da na
praviti, ne kaj se da in 
kako. 



Ob dnevu 
samoupravllavcev 

Dan s a m o u p r a v l j a n j a  in 
s rebrni  j u b i l e j  s m o  počastili 
i. o s r e d n j o  občinsko prosla
vo, ki  j c  bi la  28. j u n i j a  1975 
v Goropekah, in o čemer 
s m o  že pisali v p r e j š n j i  šte
vilki  našega  časopisa.  

Danes v a m  p r e d s t a v l j a m o  
nastopajoče.  Slavnostni  go
vornik j e  bil  predsednik Ob
činskega sindikalnega sveta  
M a r j a n  Gantar, v kulturnem 
programu p a  s o  sodelovali:  
Moški pevski  z b o r  p o d j e t i j  
Z i rov, Mladinska glasbena-
p e v s k a  s c k c i j a  DPD Svobode 
Zirov, za postrežbo p a  s o  po
skrbe l i  člani Planinskega dru
š t v a  Ziri. V kul turnem pro
g r a m u  j e  sodeloval tudi mo
š k i  pevski  zbor  Alpina in 
rec i ta tor j  i Osnovne šole »pad
lih prvoborcev«.  

Marjan  GANTAR 

V slogi  j e  m o č  — tud i  p r i  p e t j u  

Bodoči  u p r a v l j a l e !  — tokrat v g lasbi  

Kaj in kako bomo delali 
leta 1980 

Izdelava pred loga  sredn jeročnega  p l a n a  OZD »ALPINA« za 
o b d o b j e  1976—1980 v z a k l j u č n i  f a z i  
V sk ladu s š i roko  družbeno a k c i j o  srednjeročnega planira

n j a ,  ki  s e  i zva ja  v naši državi,  s e  tudi v OZD Alpina pri
p r a v l j a m o  na dokončni s p r e j e m  plana. Priprava plana poteka 
v tazati, ki j i h  j e  predlagala Gospodarska zbornica Jugos lav i je  
in tudi določila roke  za izdelavo posameznih faz.  S svo j im 
planom s e  v k l j u č u j e m o  v celotni s is tem srednjeročnega pla
n i r a n j a  v Jugoslavi j i .  Na osnovi posameznih planov družbenih 
in gospodarskih organizaci j  b o  k a s n e j e  spre je t  celovit srednje
ročni plan SFRJ in srednjeročni  plani republik.  

Da b i  omogočili nemoteno s p r e j e m a n j e  in u s k l a j e v a n j e  
srednjeročnih planov na vseh nivojih,  s e  moramo tudi v naši 
delovni organizaci j i  dosledno držati rokov,  ki  s o  predvideni 
za posamezne faze.  

V začetku j u n i j a  j e  bil  izdelan osnutek srednjeročnega pla
na gospodarskega razvo ja  OZD Alpina d o  leta 1980. Osnutek 
j e  bil izdelan na osnovi podatkov,  ki  s o  bili zbrani v obrazcih 
»Minimalni kazalci razvo ja  za  o b d o b j e  1976—1980«. Bistveni 
pomen osnutka  plana j e  v tem, d a  č imbol j  nazorno prikaže 
osnovne smernice r a z v o j a  OZD in spodbudi  k n a d a l j n j i  raz
pravi .  Osnutek p r e d s t a v l j a  osnovo za dokončen srednjeročni  
plan in dopušča v k l j u č e v a n j e  dodatnih predlogov in 
sprememb.  

Pri izdelavi osnutka  plana s e  j e  po jav i lo  prece j  problemov, 
ki j i h  bo  t reba  pred dokončnim s p r e j e m o m  plana  S j  posebe j  
analizirati in ugotoviti, če j e  začrtana s m e r  razvoja  res  naj
b o l j š a .  

V nas lednjem o b d o b j u  b o  v e r j e t n o  postalo n a j b o l j  proble
matično hitro s l a b š a n j e  zunanjetrgovinske  bilance OZD. Ob 
s k o r a j  nespremenjenem izvozu s e  b o  zaradi preusmeritve  v 
plast iko močno povečal uvoz materialov iz konvertibilnega 
\alutnega področja .  Da v zvezi s tem položajem ne bi  priš lo 
d o  kasnejš ih  težav, b o  treba vnapre j  d o b r o  proučili možnosti 
za nemoteno p r e s k r b o  z repromaterialom. 

V p r a š l j i v o  j e  tudi š i r j e n j e  maloprodajne  mreže v TOZD 
p r o d a j a ,  glede na to, d a  ne  planiramo povečanja  proizvodnje  
obutve  in glede na v s e  večj i  prodor  novih načinov p r o d a j e  
v svetu.  Kol vemo s o  s t roški  odpiran ja  novih proda ja ln  izred
no veliki in s e  p o j a v l j a  v p r a š a n j e ,  če  s e  bi  t ake  investici je  
n a j b o l j e  obrestovale.  V zvezi s tako  odločitvi jo bodo potrebne 
b o l j  temel j i te  analize, ki b o d o  odločitev potrdile  ali p a  ovrgle.  

Navedena s t a  s a m o  d v a  problema. V e r j e t n o  pa j e  v osnut
k u  plana š e  prece j  podatkov,  o katerih b o  t reba  še  re sne j še  
razmisliti.  

Pri izdelavi plana s e  j e  pojavi lo  tudi v p r a š a n j e  o nujnost i  
organiziranja  analitsko-planske s lužbe v delovni organizaciji,  
k i  b i  lahko b o l j  kvali tetno skrbe la  za  p o s t a v l j a n j e  planov in 
za sprotno s p r e m l j a n j e  nj ihovega uresničevanja.  Ta služba bi  
morala  preskrbet i  tudi potrebne analize o bodočih poslovnih 
odločitvah, ki s o  pri  izdelavi tega srednjeročnega plana 
m a r s i k j e  manjka le .  

V nada l je  b o  t reba  zagotoviti, d a  b o  poslalo p laniranje  
načrtna in neprestana de javnost  v delovni organizaci j i  in ne  
s a m o  s t i h i j s k o  pokoravan je  zakonskim predpisom. 

Po obravnavi  osnutka  plana te r  ustreznih dopolnitvah b o  
i reba  d o  oktobra  1975 dokončno sestavit i  besedilo srednjeroč
nega plana razvoja  OZD Alpina. Dokončni plan bodo spre je l i  
samoupravni  organi naše  delovne organizaci je  in b o  postal  
osnovno vodilo v n a d a l j n j i  poslovni politiki OZD Alpina. 

B o j a n  S t a r m a n  

. Ч ! 

Lačni res nismo b i l l . . .  

Poročili so se: 

Liljana Milosavljevič, Ljubljana III., Ivana Jauh, 
Kranj, Ljudmila Kisovec, Gorenja vas ter Helena 
Kumer, Ziri. 
Čestitamo! 

Kadrovske 
novice 

v o b d o b j u  o d  15. j u n i j a  
d o  15. j u l i j a  s m o  imeli spre
membe predvsem v obratu  v 
Zireh in p r o d a j n i  mreži.  
Obrat  v Gorenji  vas i  in  na 
Colu s l a  obratovala  z ne
spremenjenim številom de
lavcev. Vseh delavcev, ki s o  
nastopili delo j e  bi lo 12, de
lavcev, ki s o  prenehali /. de
lom p a  10. V Zireh s o  nasto
pili delo naslednj i :  Janez Fi-
lipač s e  j e  vrnil  iz JLA in na
stopil  delo v montaži lahke 
obutve, Frančiška Ušeničnik 
j e  p r a v  tako  nastopila delo v 
montaži lahke obutve, Tere
z i j a  Istenič, I r m a  Mlinar in 
Irena Oblak s o  nastopile de
lo v prikrojevalnici  težke 
obutve, Matilda in Anton La
z a r  s t a  nastopila delo v od
delku plastike,  M a j d a  Boga
t a j  p a  na obračunu osebnega 
dohodka oddelka 521. Z de
lom s o  v našem o b r a t u  v Zi
reh prenehali; Jožica Galičič 
na obračunu osebnega do
hodka v odd.  521, Helena Ku
mer, v o d j a  ekonomata, Miha 
Govekar, v o d j a  odpremnega 
oddelka in Branko Benedik, 
delavec v plastiki,  ki j e  sa
m o v o l j n o  izstopil z dela.  De
lavci Milan Likar, Miran Uše
ničnik, Janez Kokel j ,  Silvo 
Zakcl j  in Peter Pivk s o  pre
kinili delo zaradi  odhoda na 
ods luženje  kadrovskega  roka.  

V p r o d a j n i  mreži s o  b i le  
nas lednje  spremembe:  Meh-
med Brica  in Milan Tičar s t a  
s e  vrnila  s s luženja  vojaške
g a  r o k a  in nastopila delo, 
prvi  v prodaja lni  v S a r a j e v u ,  
drugi  v prodaja lni  v K r a n j u .  
V proda ja ln i  S a r a j e v o  j e  na
stopil  delo tudi proda ja lec  
Nijaz Sehič, v Novem mestu  
p a  p r o d a j a l k a  Si lva Zupan
čič. Delo j e  prenehalo s a m o  
Štcfici  Posavec v proda ja ln i  
Koprivnica. 

V letošnjem letu s m o  v 
I. po l le t ju  imeli v e č j o  f luk-
tuac i jo  delavcev, k a k o r  v 
lanskem letu v istem obdob
j u .  Letos s e  j e  zaposlilo 65 
delavcev s k u p a j  in to: v Zi
reh  37, v Gorenji  v a s i  1, Colu 
4 in  p r o d a j n i  mreži  21. Lani 
p a  s m o  spre je l i  44 delavcev, 
o d  tega v Zireh 25, Gorenji  
vas i  1, Col 1, in p r o d a j n a  
mreža 17. 

Z delom j c  v le tošnjem 
pol le t ju  prenehalo 53 delav
cev: v Zireh 31, v Gorenji  va
s i  4, Col 3 in p r o d a j n i  mreži 
15. Lani p a  j e  v istem obdob
j u  prenehalo delo 29 delav
cev in sicer:  11 v Zireh, 6 v 
Gorenji  vasi,  1 n a  Colu in 11 
v p r o d a j n i  mreži. 

Lani s m o  imeli  poras t  
skupnega  števi la  zaposlenih 
v I .  po l le t ju  za 15 delavcev, 
letos p a  le za 10 delavcev. 

Povprečje  zaposlenih v I .  
pol let ju  p a  j c  takšno-le: Ziri 
1048, Gorenja  v a s  186, Col 80, 
p r o d a j n a  mreža 254. Za celot
no delovno organizaci jo  j e  
povpreč je  zaposlenih v tem 
o b d o b j u  1568 delavcev. 

A. F. 



Samoupravna kronika od 15. VI. do 15. VII. 
17. 6. — Delavski svet 

TOZD Proizvodnja 
S p r e j e t  sk lep  o nakupu  ob

veznic Federaci je  v skupnem 
znesku 1,000.000.— din in to 
za  300.000 v TOZD p r o d a j a ,  
za  700.000 din v TOZD pro
izvodnja.  

Odobreno plačilo s t roškov  
pros lave  o b  1. m a j u ,  odškod
nine na vozilu prevoznika, ki  
j e  ut rpe l  škodo  pr i  prevozih 
o b  adaptaci j i  naše  prodajal
n e  v Ajdovščini .  

Odobren odpis  razlik, ugo
tovl jenih p r i  popisu pisarni
škega  materiala o b  primo
p r e d a j i  30. 4. 1975. Sklenjeno,  
d a  s e  del zneska, ki  j e  bil o b  
8. marcu  leta 1969 namenjen  
Za vr tec  v Zireh, odstopi  za 
vr tec  v Gorenji  vas i .  

Določeno, d a  se  u č e n c e m  v 
TOZD p r o i z v o d n j a  izplača re
gres  za l e t o v a n j e  v isti v i š in i  
Kot osta l im de lavcem naše  
OZD. 

1. 7. — Odbor za medse
b o j n a  razmer ja  delavcev 
v združenem de lu  

Obravnavane p r o š n j e  pro
silcev za  pridobitev lastnosti  
delavca v združenem delu in 
odpovedi delavcev za  prene
h a n j e  lastnosti  delavca v 
združenem delu ter  s tem v 
zvezi s p r e j e t i  ustrezni sklepi.  

Na p r o š n j o  Franca Frlica 
in delovne organizaci je  PO
LI K S  Ziri sk lenjeno,  d a  s e  
Franca Frlica premest i  v PO 
LIKS s 1. 8. 1975. 

Antoni j i  Bradeško  v obra
t u  Gorenja  v a s  odobren 
s k r a j š a n  delovni č a s  d o  tre
t j e g a  leta s tarost i  ot roka.  
S p r e j e t  sklep,  d a  s e  ob jav i  
izpraznjeno delovno m e s t o  
v o d j e  odpremnega oddelka in 
manipulant  na t r a k u  v šival
nici lahke obutve.  Na izpraz
n j e n o  delovno m e s t o  obra
čun OD s p r e j e t a  M a j d a  Bo
g a t a j ,  administrator,  n a  de
lovno mesto  pisarniške  de
lavke  v tehnično s lužbo p a  
J e r n e j a  Trček.  Odbor  po
imensko seznanjen s štipen
disti,  k i  k o n č a j o  š t u d i j  in 
nas topi jo  delo kot priprav
niki. Odboru za  izobraževa
n j e  predlaga jo,  d a  obremeni 
Heleno K u m e r  za s t r o š k e  
n jenega  šo lan ja .  

14. 7. — Delavski svet 
TOZD Proizvodnja 

Podana in formaci ja  o do
govoru o političnih nalogah 
in akc i jah,  ki j i h  m o r a m o  iz
vrš i l i  v delovni organizaci j i  
v zvezi z uresničevanjem 
sklepov IV. in X I .  s e j e  CK 
ZKJ. Sklepano o nabavi  
f o r m  z a  s m u č a r s k e  čevl je,  o 
uvozu materialov p r e k o  po
srednikov in o delovnih čev
l j i h  Za delavce v plast iki .  
Odobreno plačilo godbe  n a  
zabavi  o b  Dnevu samouprav-
Ijavcev. Spre je t  sk lep  v zvezi 
z delom med kolektivnim 
dopustom, glede n a  potrebe.  
Predlog za  dodatni  dopust  za 
delavce plast ike  zaradi  tež j ih  
delovnih pogo jev  za  le tošn je  

leto ni bil  spre je t ;  dan  j e  bil 
v proučitev.  

27. 6. — Odbor delavske 
kontrole 

Zadeva o sporni  ceni uvo
ženih podplatov s e  v dokonč
no rešitev preda  sodišču. 
Sklep sodišča b o  hkrat i  tudi 
sk lep  Odbora  de lavske  kon
trole. Tov. I v i j u  Pol janšku s e  
d a  na razpolago advokata.  V 
pr imeru,  d a  b o  v sk lepu  so
dišča izkazano, d a  s o  naved
b e  tov. Pol janška  neresnične, 
b o  za t o  odgovar ja l  pred Ko
m i s i j o  za u g o t a v l j a n j e  krši
tev delovnih obveznosti.  Ce 
p a  b o  sodišče ugotovilo, d a  
le  bil uvoz podplatov nepra
vilen, b o  t o  nepravilnost re
ševal organ,  ki  b o  glede na 
naravo  p r e k r š k a  ali prestop
k a  Za t o  pr i s to jen.  

Po podanem poročilu o de
lu  RCA s o  bili  spre je t i  na-
•slednji sklepi:  

1. RCA j e  koristen in v da
n a š n j i h  razmerah potreben, 
š e  n a p r e j  p a  b o  potrebno od 
RCA in ostalih l judi ,  ki  so
d e l u j e j o  pri  pr ipravi  podat
kov,  zahtevati  točnost in 
ažurnost  podatkov.  

2. Pos lovodja  iz S t r u m  ice 
tedenskih poročil ne  p o š i l j a  
redno, k a r  povzroča težave 
p r i  z b i r a n j u  podatkov.  Zade
v o  s e  preda  Odboru  delavske  
kontrole TOZD p r o d a j a  obu
tve. 

3. Kadrovska  polit ika d o  
RCA j e  s laba.  Ugotavl ja  s e  

p o m a n j k a n j e  ustreznega ka
d r a .  Zahtevati b i  morali,  d a  
delovna mesta  v RCA zasede
j o  l j u d j e ,  ki  i m a j o  za t o  delo 
oprav l jen  zahtevan test .  Po
večan obseg  dela  RCA b o  za
hteval  tudi nova delovna me
sta,  Za katera  n a j  kadrovska  
služba p r e s k r b i  ustrezno za
sedbo.  

4. Reži ja  s e  zaradi  računal
nika ne b o  zmanjša la .  V e č j o  
korist,  kot z m a n j š e v a n j e  r e  
ž i je ,  pr inaša  računalnik s 
tem, d a  d a j e  točne in sprotne 
podatke, katere  lahko korist
n o  uporabimo in s tem ustva
r imo vel ik prihranek.  

Govora j e  bi lo tudi o reži
j i  v naši  delovni organizaci j i  
i n  s p r e j e t  sklep,  d a  s e  mora
m o  zavzemati b o l j  za  izbolj
š a n j e  kval i tete  reži je,  kot  za 
s k r č e n j e  reži je .  
. Komis i ja  s pojasni lom vod
j e  razvo ja  težke obutve, gle
d e  nepravilnosti,  ki s o  nasta
le pr i  s e k a n j u  g o r n j i h  delov 
za  tekaške  č e v l j e  ni bi la  za
dovol jna,  s p r e j e l a  j e  sklep,  
d a  m o r a  v o d j a  razvo ja  težke 
o b u t v e  s v o j e  poročilo dopol
niti z obdelavo možnosti  na
p a k e  model i r ja .  

14. 7. — Stanovanjska 
komisi ia  

Ugotovljeno, d a  p o  nateča
j u  Samoupravne  stanovanj
s k e  skupnosti  občine S k o f j a  
Loka Alpina izpoln ju je  v s e  
pogoje,  da zaprosi  za posoji

lo  v znesku 303.000,00 din. V 
primeru,  d a  j e  možno, j e  Al
pina  interesent tudi za v i š j i  
znesek. S tem posoj i lom in s 
svo j imi  rednimi sredstvi ,  ki 
j i h  letno zberemo za  stano
v a n j s k o  g r a d n j o ,  b o  Alpina 
odkupila  6 s tanovan j  v b loku  
v Zireh. Komis i ja  j e  bi la  
enotnega mnenja ,  d a  s sred
stvi,  ki j i h  letno zberemo za 
s t a n o v a n j s k o  g r a d n j o ,  ne  bo
m o  mogli rešiti  vseh p o t r e b  
prosilcev. Zato b o d o  morali  
delavci, ki  že l i jo  dobiti  sta
novanje,  pr ispevat i  tudi  del 
s v o j i h  s reds tev  v obliki  na
menskega varčevanja .  Člani 
k o m i s i j e  odločno z a s t o p a j o  
stališče, d a  b o  z delavci, k i  
b o d o  dobili  s tanovanje,  skle
n j e n a  pismena pogodba,  v 
kateri  s e  b o d o  morali  obve
zati, d a  b o d o  namensko v a r .  
čevali za  s tanovanje .  V t e k u  
petih let p a  b o d o  lahko sta
novan ja  z lastnimi privarče
vanimi s redstv i  in s p o m o č j o  
OZD odkupili  in s tem b o d o  
postali  etažni lastniki.  

Da bi  bila razdelitev stano
v a n j  č i m b o l j  pravična, glede 
na s t a n o v a n j s k e  razmere pro
silcev in n j ihove  osebne do
hodke na družinskega člana,  
j e  bi la  imenovana tričlanska 
komis i ja ,  ki  s i  b o  ogledala 
s t a n o v a n j a  prosilcev in j ih  
p o  izdelanem točkovnem si
s t e m u  tudi točkovala. P o  
ocenitvi s t a n o v a n j  b o  izdela
n a  prioritetna l ista prosilcev, 
na osnovi katere  b o d o  raz
de l jena  s tanovanja .  

ЋШГ 

Malce radoveden sem 
bil, ko sem se dogovarjal 
za razgovor z Martino N1-
KOLIČ, kajti nekdaj je bi
la moja učiteljica. Tako
le srečanje po več kot 20 
letih je zanimivo, zlasti še, 
če imajo ljudje v preteklo
sti nekaj skupnega in išče
jo skttpne točke tudi 
sedaj. 

Bilo je prav tako, kot 
sem pričakoval. Naša ro
jakinja naju je sprejela z 
odprtimi rokami, obenem 
pa, saj poznate tisto, »veš, 
nič nisem iitegnila pripra
viti«. 

Navado imam, da razgo
vore z našimi rojaki ski
ciram v beleimco; zares, 

nisem se zavedel, kdaj 
smo v razgovoru pravza
prav prišli do tiste točke, 
ko se ponavadi začne raz
govor, ki ga časnikarji 
imotujejo intervju. 

Martina pripoveduje ure
jeno, slikovito, prav kakor 
včasih v razredu, se spom
nim: yiBila sem med sed
mimi partizanskimi učite
ljicami, ki smo i' Zireh 
skušale ohdriali v mladih 
slovensko zavest in v tei-
kih časih vsaj tnalo napol
niti iirovske histroglavce. 
Hkrati lahko povem, da 
smo ie novembra 1943 vse 
pripravili za reden pouk, 
pa nam je to preprečila 
hajka, ki se je pričela isti 
dan, kot naj hi se pouk. 
No, kasneje se je pri 
»Modrjanovcu" začel pouk 
za nekoliko oiji krog, o 
organiziranem pouku pa 
lahko govorimo od začet
ke. 1944. leta dalje. Oprav
ljala sem tudi nekatere 
dolinosti upravitelja.« 

Pouk je bil takrat orga-
miziran po hišah, pri »Po
ljanšku«, »Mrovcti«, »Lipe-
tu«, Joietu Kavčiču ... 

»Po vojni sem ostala v 
prosveti, tja do leta 1957. 
Vmes sem bila zaposlena 
celo v vaši tovarni. Spo
mini na tiste čase so lepi. 
Zlasti prijetno je bilo v 
razredu, ko smo mladi 
učitelji uvajali druiabne 
igre in s tem bogatili 
osebnost mladih ljudi, ki 
so stopali v iivljenje. 

Delovni pogoji v Soli ta
krat niso bili kaj prida. 
Vendar mislim, da smo 

učitelji bili bolj navdušeni 
za svoje poslanstvo kot so 
sedaj.« 

Zares, iivljenjska pot 
naše sogovornice je bila 
zelo razgibana. Od doma 
v Novi vasi, preko parti
zanske šole v Zireh, are
tacije in prisilnega dela v 

Domači kraj obišče en
krat letno. »Škoda se mi 
zdi,« pravi, »da tako malo 
poznajti razmere v Zireh, 
saj skoraj ne pridem v 
stik z ljudmi. Vedno se 
najde delo, ki mi to one
mogoči. Zelo pa bi bila 
navdušena, če bi se tisti, 
ki se potepamo po svetu, 
nekoč zbrali v Zireh, mo
goče na pobtulo prav va
šega časopisa, in se kaj 
pogovorili,« mani 52-letna 
sogovornica. 

Za slovo naju še hudo
mušno malo pocuka za 
ušesa, kakor nekdaj. Mo
goče še kdaj, kmalu ... 

Nemčiji, učiteljavanja v 
Radovljici, Zireh in Kam
niku, dela na okraju v 
Novem Sadu, celjski cin
karni in Carinarnici v Ce
lju. S kančkom grenkobe 
se spominja vseh teh tre
nutkov. Toda klonila ni. 
Med redkimi itašimi obča
ni ja nosilka spominske 
značke Zveze komunistov 
za 30-1еЛпо članstvo. 

Tekst:  N e j k o  PODOBNIK 
Foto:  Franc JESENKO 



Fotoreporter med dopustniki 

K a j  p a  ta čaka — i 
N i  š l o  z a  denar,  temveč  z a  s ladoled.  N a j v e č j a  dragocenost.  
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Počastitev 
dneva krvodajalcev 
v petek, dne 27. junija 1975 je bila v prostorih 

Čevljarskega šolskega izobraievalnega centra v Zireli 
slovesnost v počastitev Dneva krvodajalcev. 

Krvodajalcem, ki so darovali kri 5 in 10-krat, je 
predsednik Občinskega odbora Rdečega kriia podelil 
posebna priznanja in z'iačke. Slovesnosti se je iide-
leiil tudi dr. Gregorčič iz Gorenje vasi. V nagovoru 
je poudaril, da je darovanje krvi človekoljubno in 
plemenito delo, ki je del socialnega varstva in var
nosti slehernega človeka. Spomnimo se samo vsako
dnevnih nesreč pri delu, na cesti in v zračnem pro
metu. Zato se moramo driati gesla »vsak krvodaja
lec naj pridobi vsaj še enega novega krvodajalca!«. 
Vsak krvodajalec, ki bo s svojim zgledom, pripo
ročilom in toplo tovariško besedo pridobil novega 
krvodajalca, bo imel občutek, da je v dvojni meri 
opravil humano delo. 

Na koncu je dr. Gregorčič poudaril, da je odziv 
tia krvodajalsko akcijo v Zireh zelo velik, zato upa
mo, da bo v vsakem času in v zadostni mnolini na 
razpolago dovolj krvi za vsakogar, ki jo potrebuje. 

M. T .  

Nove štipendije 
Odbor za izobraževanje Alpine razpisuje  še 
naslednje  št ipendi je:  
10 št ipendi j  za poklicno čevl jarsko šolo v Ži-
reh, 
25 št ipendi j  za poklicno šolo kovinarske 
stroke (smer orodjar  i n  strojni  ključavničar), 

1 št ipendi jo  za pravno fakulteto, 
1 št ipendi jo  za FNT — oddelek za kemi jo,  

1 št ipendi jo  za stro jno fakulteto. 

Pri jave spre jema kadrovska služba Alpine 
d o  31. 8. 1975. 

Na večer 
Dneva borca 

Previdno,  d a  n e  b o  z b o d l o  

3. julija, na večer Dneva 
borca je bila v Skofji 
Loki v avli osnovne šole 
Padlubnik revija pevskih 
zborov in pihalnih godb. 
Nastopili so: Moški pevski 
zbor Alpina, Moški pevski 
zbor iz Selc, sekstet deklet 
IZ Btikovice, Mešani pev
ski zbor Sv. Duh, moški 
pevski zbor iz Reteč, oktet 
Jelovice, in moški pevski 
zbor upokojencev iz Škof
je Loke ter kot iiost mo
ški pevski zbor iz Sovo-
denj ob Soči v Italiji. 

V.4ak od zborov je zapel 
dve pesmi, v zadnji točki 
pa so zbari skupaj, ob 
spremljavi pihalnih godb 
iz Zirov in Škofje Loke, 
zapeli pesmi Naša zem'ja 
in Zapojmo slavospav. 
Pred zadnjo točko so 
predstavniki občinske ZK 
PO podelili priznanja ne
katerim pevcem in godbe
nikom. 

Poslušalci in nastopajo
či smo lahko ugotovili, da 

je občinska revija zelo do
bro uspela. Bil je to pre
gled dejavnosti pevskih 
zborov, medtem ko za pi
halne godbe ne bi tega 
mogli reči. Vsekakor pa 
lahko rečemo, da je v naši 
občini pevsko-godbena de
javnost pred drugimi kul
turnimi dejavnostmi. 

Najboljši je bil nastop 
okteta Jelovice, pa tudi 
Gorenjevaški oktet je 
močno dvignil kvaliteto. 
Med zbori lahko pohvali
mo moški pevski zbor Al
pine in pa goste iz Italije. 

Organizatorji revije so 
predlagali, da hi bile po
dobne revije vsake dve 
leti, in sicer vselej v dru
gem kraju. Bolje pa bi 
bilo, da bi revijo pripra
vili spomladi (npr. za 
L maj), ker je takrat več
ja motnost za pregled dela 
in s tem za kvaliteten na
stop. 

T o n e  T R C E K  



»Ce« je skrivnostna beseda, ki simbolizira zaple
tenost procesa dogovarjanja in odločanja, ki jo se
danji resni gospodarski položaj še posebej potiska 
v naši misli. Povsem navadili smo se ic, da tudi 
Z najoilgovorncjiih mest ponujajo vsak dan več 
»čajevstva*. Se malo, pa bomo verjeli, da bi mi 
stabilizirali gospodarstvo, če..., da bi zgradili 
potrebne ceste, če . . d a  bi reorganizirali in moder
nizirali šolstvo, če... in tako molimo naprej, brez 
konca in kraja. In zato ni nič čudnega: da bi ie tudi 
mi v Zireh imeli marsikaj, če . . d a  hi sosed plačal 
prispevek za asfaltiranje, če..., da bi ie rešili pere
če 'kadrovske probleme, če... S tem načinom izra-
ianja, pa se tega zavedamo ali ne, priznavamo, da 
so centri odločanja še vedno zunaj nas samih, 
čeprav smo lepo zapisali, da naj delavec »odloča o 
pogojih in rezultatih s-vojega dela*. 

Ko poslušam to modrovanje, spozitavatn, da si 
»Mlgovornosti niti ne želimo in, da smo naravnost 
srečtti, da lahko veduo znova kažemo na tiste, ki 
stoje za če-ji. Priznati pa je troba, da je temu na
činu mišljenja v mnogočem pripomogel zapleten 
sistem odločanja, ki pa ga nekateri še vztrajno za
pletajo, misleč, da strežejo »demostm. Resnica pa je 
ravno drugje, ker se tisti, ki mu je bilo vse to 
natnenjeno, ne znajde več. 

Kam vse to polaganje bremen vodi, že čutimo. 
Resnična vrednost dohodkov kopni, tisti z najnižji
mi dohodki pa imajo ie težave z zadovoljevanjem 
najbolj osnovnih potreb. Da od to do večjih ali 
manjših socialnih konfliktov ni več daleč, vemo — 
tudi Zirovci. 

S tem, ko to pišem, ne trobim s tistimi, ki se 
obračajo k najmanjšim izmed nas, ampak milostno 
gledam proti t'istim, ki imajo škarje, da so v meri 
in rezanju bolj umni. Je ie tako, da majhni delamo 
majhne, veliki pa velike napake in pošteno hi bilo, 
da bi tudi pri odmeri kazni veljalo načelo »delitev 
po delit". 

In za konec š e  »če« za mene. Pišem to, četudi 
vem, da že veliko večje grmenje ne rodi več miši. 

VIKTOR Ž A K E U  

Ne bomo več požirali prahu 
S c  n e k a j  mescccv in Ziri b o d o  b o g a t e j š e  za n e k a j  tisoč 

kvadratnih  metrov  as fa l tnih  cestišč. 

Za katere  i n  k a k š n e  ceste gre? 

Zupan—J. Peterncl j—most  

J .  Pcternelj—Johan 

Most—J. Kavčič 

M rove—M. Novak 

A. Sink—J. Cigale 

R a j  k o  Jurca—Kastelec 

Noč—Anžonov m o s t  

S k u p a j  

Dolžina 

720 m 

410 m 

Širina 

4 m 

3,5 m 

310 m 

480 m 

3,5 m 

4 m 

280 m 

2.000 m 

m 

m 

4.250 m 

Od k j e  sredstva? 

Lastna 
s reds tva  

Delovne 
u r e  
(po 2 5 . - )  

so OZD 
Sk.  Loku 2 i rov 

Zupan—J. Pcterncl j— 
—Johan—most p r e k o  
Rakulka—J.  Kavčič in 
Mizarsko p o d j e t j e  

M rove—M. Novak 

Sink A.—J. Cigale 
R a j k o  Jurca—Kastelcc 

290.000 2700 u r  297.100 

124.350 

76.000 

1735 u r  

950 u r  

Noč—Anžonov most  140.000 2000 u r  

Pogled na preteklo delo in cilje SKK Žiri 

Dohodek 
od dveh 

-delovnih 
sobot  
350.000 

1,65% o d  
b r u t o  OD 
970.000 

Ce s e  ozremo na k r a t k o  
pot,  ki  s m o  j o  prehodili od 
i .  8. 1974, k o  s e  j e  prv ič  
zbra la  na kondici j skem tre
ningu v Faž.ani s k r o m n a  sku
pinica 11 skakalcev,  od kate
rih t r i j e  sploh š e  niso imeli 
skakalnih  smuči, p a  d o  4. 5. 
1975, k o  s m o  imeli z a d n j e  
t e k m o v a n j e  v letošnj i  sezoni 
n a  Pokl juki  (mladinski in 
pionirski  d v o b o j  med avs t r i j 
s k o  Koroško in Slovenijo), 
lahko z zadovol j s tvom ugoto
vimo, d a  s o  prv i  koraki  no
vega  k luba  k a r  uspešni.  

Do konca z imske  sezone 
74/75 s m o  k l j u b  skromnim 
denarnim sredstvom, v pri
m e r j a v i  z drugimi skakalni
m i  klubi  dosegli zavidl j ive  
uspehe.  Uspelo nam j e  opre

miti  s skakalnimi smučmi že 
40 skakalcev in vs- s o  v le
tošn j i  sezoni tudi  nastopili  
na raznih tekmovanj ih.  Seve
d a  vs i  v eni sezoni niso 
uspeli  dobiti  kategorizacije,  
vendar  j e  t o  tudi popolnoma 
razumlj ivo.  V ekipnem tek
m o v a n j u  med klubi  s m o  p o  
pr\'ih računih zasedli odlično 
i r e t j e  mesto, za l j u b l j a n s k o  
I l i r i jo  in k r a n j s k i m  Trigla 
vom, prehiteli  p a  s m o  k lube  
ki i m a j o  že dolgoletno  t radi  
c i jo,  posebno če š e  upošteva 
mo, d a  j e  SK Alpina v lan 
ski  sezoni zasedal deseto m e  
sto.  Doseženi uspehi s o  ne
dvomno plod načrtnega dela 
p o  v s e j  Pol janski  dolini, ka
terega c i l j  j e  ustvari t i  čim 
močnejše  centre v Gorenji  

Zemel j ska  dela in cestno kanal izaci jo  b o m o  opravil i  v 
lastni reži j i .  A s f a l t i r a n j e  b o  opravi lo  Cestno p o d j e t j e  K r a n j .  
Za a s f a l t i r a n j e  cest  n a  Dobračevi in  S tar i  vas i  j e  K r a j e v n a  
skupnos t  28.5.1975 sklenila pogodbo s Cestnim p o d j e t j e m  
K r a n j  v višini 862.164.— din.  Izvajalec  del s e  j e  zavezal, d a  
prične z deli 15. 8. in dokonča 15. 9.1975. 

Na cesti  v Račcvi b o d o  zanes l j ivo  končana z e m e l j s k a  dela, 
m o r d a  š e  g robi  a s fa l t ,  z a  dokončanje  del p a  b o m o  v e r j e t n o  
prekra tk i .  Svet  dela n a  tem, d a  p o  možnosti  zagotovi tudi  
t a  m a n j k a j o č a  s reds tva .  T a  p r i m e r  zgovorno kaže, n a  kakšen  
način b o  možno v bodoče zadostiti  š e  os ta l im skupnim po
t r e b a m .  V .  2AKELJ 

Goropeke vabijo 
P r i h o d n j i  mesec  n a s  p r i č a k u j e  posebna  ob
letnica. Zirovski  p laninci  p r a z n u j e m o  25-ob-
ietnico ustanovitve  društva  s k u p a j  s 30-let-
n ico  osvoboditve.  V počastitev obletn ic  bo
m o  24. avgusta  o b  15. u r i  p raznovan je  zdru
ži l i  s k r a t k i m  programom,  k i  s e  b o  končal  
z zabavo.  Na srečanje  v a b i m o  vse!  

UO PD ž i r i  

vas i .  Poljanah, S k o f j i  Loki in 
Zireh, dobr i  rezultati  p a  mo
r a j o  biti  tudi spodbuda  za š c  
pr izadevncjše  delo v bodoče.  
Zavedati s e  moramo, d a  k l u b  
ne  b o  mogel iti p o  začrtani 
poti, č e  v teh centrih ne  bo
m o  zgradili  skakalnic  za  naj
m l a j š e  ter  j i h  nato  pokrili  
s plastično maso.  

V p r v i  v r s t i  j e  n u j n o  po
t rebna  izgradnja  skakalnice  
na Soriški  planini, k e r  b i  bi
la s tem zagotovl jena nor
malna realizaci ja p lana tre
ningov že v pozni jeseni,  tek
movalci p a  b i  bili tako  ic na 
začetku tekmovalne sezone 
pr iprav l jeni  na p r v a  katego-
r izaci j ska  tekmovanja .  

Nujnost  u p o r a b e  skakal
nic, pokri t ih  s plastično ma
s o  j e  t o r e j  za  d a n a š n j e  so
dobne treninge s a m a  p o  sebi  
razuml j iva .  Ce treninge ska
kalcev časovno razdelimo na 
poletno, j e s e n s k o  in z i m s k o  
obdob je ,  izgleda v a d b a  ta
kole: 

m a j a ,  j u n i j a  in j u l i j a  ima
m o  kondic i j sko  vadbo,  k j e r  
j e  poudarek  n a  r a z v i j a n j u  
splošnih telesnih sposobno
st i ;  

avgusta,  septembra  in ok
tobra  vad imo n a  plast iki,  
k j e r  j e  glavni poudarek  na 
o d p r a v l j a n j u  napak in razvi
j a n j u  pravi lne tehnike sko
ka;  

novembra  in decembra s e  
začne v a d b a  na snegu, janu
a r j a ,  f e b r u a r j a  in marca  p a  
s o  tekmovanja .  

Seveda nas  trening na pla
st ik i  ne s m e  zavesti,  d a  b i  
prezgoda j  delali  zak l jučke  o 
formi  posameznika, k e r  s o  
p o g o j i  s k a k a n j a  na snegu 
p a č  drugačni  o d  pogojev  za  
s k o k e  n a  plastiki,  vendar  p a  
j e  porok za uspeh posamez
nika  danes  prizadevnost in 
celoletna udeležba na v seh  
treningih in tekmovanj ih.  

J u r m a n  Janez 

liri so spet pridobile na kulturnem izgledu. Ive Subic je na 
pročelju hiše slikarja samouka Joieta Peternelja izdelal fresko. 

»DELO ŽIVLJENJE« Je 
glasi lo  ALPINE t o v a r n e  
o b u t v e  2 i i i ,  Stara v a s  23 
— n .  sol.  o., k i  i m a  v s v o j i  
sestavi  TOZD P r o i z v o d n j a  
o b u t v e ,  TOZD P r o d a j a  
o b u t v e  i n  Delovno  skup
n o s t  s k u p n i h  s l u i b .  

Ure ja  g a  uredn i šk i  od
b o r :  

V l a d i m i r  P i v k  
A l f o n z  Z a j e c  
I v a n  C a p u d e r  
Janez S m e h  
Martina Gregorač 

M a j d a  Jesenko — g lavn i  
u r e d n i k  

N e j k o  P o d o b n i k  — od
g o v o r n i  u r e d n i k  

I z h a j a  mesečno.  NalUa-
d a  1600 i z v o d o v .  

Fotografije: Fnmc Je
senko 

Tisk:  
K r a n j  

Gorenjski tisk. 


